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پرداخت سالانه ۱۲ هزار ميليارد ديه براي 
جبران حوادث جاده اي

ناي��ب رئيس کميس��يون عمران 
مجل��س، ب��ا تاکي��د ب��ر ضرورت 
ايمن س��ازي جاده ها براي کاهش 
تصادف��ات، گف��ت: در ح��وادث 
ج��اده اي بي��ش از ۱۲ هزار ميليارد 
تومان از س��وي شرکت هاي بيمه 

ب��ه عن��وان ديه فوت و همچنين معلوليت و نقص عضو پرداخت 
مي شود.

ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت، مجيد کيان پ��ور در گفت وگو با 
خبرگ��زاري خان��ه ملت، با انتقاد از آمار بالاي تصادفات جاده اي 
در کشور، بر ضرورت بازنگري در سياست هاي ساخت خودرو و 

همچنين بهسازي راه ها تاکيد کرد.
نايب رئيس کميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي، با بيان 
اينکه س��الانه ۱6 هزار نفر در اثر حوادث جاده اي دچار س��انحه 
ش��ده و بيش از 5 برابر اين تعداد مجروح و معلول جس��مي در اثر 
اين حوادث در کش��ور داريم، افزود: اصلاح مهندس��ي راه ها و 
کاهش نقاط حادثه خيز از ضرورت هايي است که براي کاهش 
تلفات جاده اي بايد مدنظر مسئولان مربوطه با تزريق اعتبارات 

کارآمد قرار بگيرد.
نماينده مردم درود و ازنا در مجلس شوراي اسلامي، با تاکيد بر 
اينکه در حوادث جاده اي بيش از ۱۲ هزار ميليارد تومان از سوي 
شرکت هاي بيمه به عنوان ديه فوت و همچنين معلوليت و نقص 
عضو پرداخت مي ش��ود، تصريح کرد: اصلاح راه ها و همچنين 
بهبود وضعيت ساخت خودرو در کشور دو عامل مهمي است که 

صرفه جويي کلاني در منابع مالي و انساني کشور مي کند.
کيان پور با بيان اينکه توسعه شبکه حمل و نقل، بهبود وضعيت 
خودروهاي توليد داخل و همچنين بهسازي بزرگراه ها و جاده ها 
در کش��ور مي توان��د علاوه بر کاهش ن��رخ تصادفات جاده اي از 
هدر رفت بيت المال جلوگيري کند، گفت: متاس��فانه تصادفات 
ج��اده اي و ف��وت يک��ي از اعضاي خانواده اختلال جدي در روند 

زندگي آن ها ايجاد مي کند.
اي��ن نماين��ده م��ردم در مجلس دهم، با تاکيد بر اينکه س��الانه 
هزينه هاي بسياري براي جبران معلوليت هاي رخ داده براي افراد 
در نتيجه تصادفات جاده اي مي ش��ود، افزود: بهترين راه دولت 
براي کاهش هزينه هاي خود در اين حوزه س��اخت خودروهاي 
ايمن و دست برداشتن از توليد خودروهاي بي کيفيتي است که 

سال ها از توليد آن ها در داخل مي گذرد.
نايب رئيس کميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي، يادآور 
ش��د: ب��ا توج��ه ب��ه ارزان بودن س��فر از طريق ج��اده دولت بايد 
امکانات مورد نياز براي ايمن ش��دن مس��يرها را فراهم کند در 
غي��ر اي��ن ص��ورت همين هزينه ها بايد از طريق ديه يا موارد اين 

چنيني پرداخت شود.

آموزش ركن مهم توسعه پايدار در كشور است
معاون وزير راه و شهرسازي با حضور در دانشکده شهيد تفويضي 
سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي و يکي از جلسات آموزشي 
در حال برگزاري، آموزش را رکن مهم توسعه پايدار کشور خواند 
و گفت: اين دانش��کده براي افزايش بهره وري، نش��اط و کارآيي 
کارکنان راهداري و حمل و نقل جاده اي و نهايتاً ارتقاي خدمات 

بخش و دست يابي به اهداف سازمان مي تواند اثربخش باشد.
 ب��ه گ��زارش روزنام��ه تجارت به نقل از روابط  عمومي س��ازمان 
راهداري و حمل و نقل جاده اي داود کشاورزيان معاون وزير راه 
و شهرس��ازي و رئيس اين س��ازمان در بازديد از دانش��کده شهيد 
تفويضي بر نقش و اهميت آموزش حين خدمت کارکنان بخش 
راه��داري و فع��الان در حمل و نقل جاده اي تأکيد نموده و ادامه 
برنامه هاي آموزش��ي به صورت کاملًا علمي، کاربردي و جدي 
در اين دانش��کده را به عنوان راهکار مهمي براي دس��ت يابي به 
دانش روز شاغلان دانست. کشاورزيان همچنين از بخش هاي 
مختلف آموزشي، کارگاهي و رفاهي اين دانشکده بازديد و رفاه 
و آسايش حال افرادي که جهت دوره هاي آموزشي در اين مرکز 
حاضر مي شوند را خاطرنشان کرد. وي با ابراز خرسندي از فعال 
ش��دن اين دانش��کده پس از چند س��ال توقف فعاليت، باتوجه به 
س��ابقه بيش از نيم  قرن از تأس��يس آن، ظرفيت اين مجموعه را 
بسيار مناسب ياد کرد که براي افزايش بهره وري، نشاط و کارآيي 
کارکنان راهداري و حمل و نقل جاده اي و نهايتاً ارتقاء  خدمات 
بخش و دس��ت يابي به اهداف س��ازمان مي تواند اثربخش باشد. 
گفتني است معاون توسعه مديريت و منابع سازمان راهداري و 
حمل و نقل جاده اي و رئيس دانش��کده ش��هيد تفويضي در اين 

بازديد مهندس کشاورزيان را همراهي مي کردند.

نگراني بانک مركزي از ورود بانک ها
 به ليزينگ مسکن

معاون مس��کن و س��اختمان وزير راه و شهرس��ازي از پيگيري 
کاهش ۲ درصدي نرخ س��ود تس��هيلات خريد مسکن خبر داد و 
گفت: نگراني بانک مرکزي از واريز شدن سپرده ها به ليزينگ ها 
بانک ها را از ورود به راه اندازي ليزينگ مسکن منع کرده است. 
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت، حام��د مظاهريان در گفت و گو با 
خبرگزاري فارس در پاسخ به اين سئوال که چرا نظام بانکي از 
ليزينگ مس��کن اس��تقبال نمي کند،گفت: بانک مرکزي به اين 
دلي��ل اي��ن منع را براي ليزينگ هاي بانکي گذاش��ته که نگران 
است بانک ها سپرده هاي خود را در ليزينگ ها که سود بيشتري 
دارد ب��ه کار بگيرن��د. ب��ه همين دليل بانک مرکزي بانک ها را از 
اين جهت منع کرده اس��ت. مظاهريان در پاس��خ به اين س��ئوال 
که رئيس جمهوري وعده کاهش نرخ س��ود تس��هيلات در بافت 
فرسوده را داده است آيا اين موضوع مربوط به صندوق پس انداز 
يکم در س��ال 96 خواهد ش��د،اظهار داشت:نرخ سود تسهيلات 
اين صندوق در حال حاضر در بافت فرسوده 8 درصد و در ساير 
بافت ها 9.5 درصد اس��ت و رئيس جمهور نيز قول داده اند که دو 
درصد هم براي بافت فرسوده کاهش يابد.اين صندوق بيشترين 
رقم و طولاني ترين مدت بازپرداخت که همان ۱۲ س��ال اس��ت 
را پرداخ��ت مي کند،پ��س به خانوار ايراني مي توان گفت که اين 
صندوق بهترين راه براي پس انداز و خانه دار شدن است. ما بايد 
مدام تقاضا را بيش��تر و مدام اعلام کنيم که اين تس��هيلات اگر 
در حال حاضر 50 درصد ارزش يک واحد مس��کوني را پوش��ش 
مي دهد به 70 درصد خواهد رسيد بنابراين وزارت راه و شهرسازي 
پيگي��ر بهت��ر ش��دن صندوق پس انداز يکم ب��ه نفع متقاضيان و 
خريداران و کاهش دو درصدي نرخ سود تسهيلات خريد مسکن 

در بافت فرسوده است. 
مظاهريان در پاس��خ به اين س��ؤال که آيا صندوق پس انداز خانه 
اولي ه��ا احتم��ال ورشکس��تگي دارد، گفت: منابع و مصارف اين 
صندوق مش��خص اس��ت، سياست اصلي دولت هم تقويت اين 
صندوق است و در حال حاضر حدود 360 هزار نفر در اين صندوق 
س��پرده گذاري کرده اند. آرزوي من اين اس��ت که اين پس انداز 
روزي به بيش از 700 هزار نفر برسد، چون پس انداز سالم ترين 
فرايند براي خانه دار شدن خانوار است،مردم به تدريج وارد اين 
صندوق مي شوند و سپرده گذاري مي کنند و صندوق هم به تدريج 
اين تسهيلات را اعطا مي کند، بنابراين به بازار شوک نمي دهد و 

مشکلي هم از بابت ورشکستگي آن را تهديد نمي کند.

پيشخوان

راه ومسکن

گروه راه و مسکن: صبح ديروز شنبه) ۲8 بهمن ماه 96( چهارمين 
کنفران��س بين المللي اقيانوس شناس��ي خليج فارس با رويکرد 
توس��عه پاي��دار منطقه مکران، چالش ه��ا و راهکارها با حضور 
مديرعامل س��ازمان بنادر و دريانوردي کش��ور، رئيس سازمان 

هواشناسي کشور، فرمانده نيروي دريايي ارتش برگزار شد. 
دراين همايش محمد راس��تاد معاون وزير راه و شهرس��ازي و 
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي کشور به تشريح اقدامات 
اين س��ازمان در جهت فرآيند توس��عه سواحل مکران پرداخت و 
گفت: قطعا اقدامات انجام گرفته در محدوده شهر و بندر جاسک 
باعث اين احياي اين منطقه شده و از سويي ديگر زيربناي امر 

توسعه در مکران را نيز در اين محدوده فراهم کرده است.
 ايران ���۵۸۰۰ کيلومتر خط ساحلي دارد

مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي کشوري گنج سواحل را 
فرصتي براي توس��عه دريا محور دانس��ت و گفت: ايران 5800 
کيلومتر خط س��احلي با اقليم هاي متفاوت داش��ته و همچنين 
داراي 35 جزيره قابل سکونت و توسعه با شرايط ژئوپوليتيکي 
منحص��ر به فرد اس��ت که همراه ب��ا توان تخصصي بالا و رتبه 
مناس��ب در دنيا در زمينه مهندس��ي دريايي ش��رايط لازم براي 

موفقيت در توسعه دريا محور را پديد آورده است.
معاون وزير راه و شهرس��ازي با بيان اينکه اقدامات س��ازمان 
بنادر و دريانوردي در حوزه توس��عه س��واحل مکران ش��امل سه 
بخش اطلاعات پايه، مديريت يکپارچه س��واحل و پروژه هاي 
اجراي��ي اس��ت، گف��ت: طراحي و راه اندازي ش��بکه ملي پايش 
مش��خصه هاي دريايي با اعتبار بيش از 80 ميليارد ريال اعم از 
راه اندازي دس��تگاه هاي موج نگار، جزرو مد س��نجي، شيب تراز 
آب، ترازس��نجي، هواشناس��ي بندري و ايجاد سامانه اي هشدار 
س��ريع س��ونامي و طوفان هاي حاره اي از جمله اين اقدامات در 
حوزه اطلاعات پايه به ش��مار مي رود. مديرعامل س��ازمان بنادر 
و دريانوردي کشور با اشاره به فعاليت هاي انجام گرفته از سوي 
اين سازمان طي سال هاي 8۴ تا 9۴ در بحث پايش و مطالعات 
شبيه س��ازي س��واحل کشور نيز بيان کرد: تهيه اصلاحات لازم 
جهت استفاده در طرح مديريت يکپارچه مناطق ساحلي کشور، 
بررسي مشکلات موجود در مناطق ساحلي مورد مطالعه و ارائه 
روش هاي حل مشکل از ديدگاه مهندسي سواحل، دستيابي به 
يک مرجع اطلاعاتي قابل اطميمنان در اين حوزه و ... از اهداف 

اصلي اين اقدام طي ۱0 سال مذکور محسوب مي شوند.
��� تکميل سامانه مديريت يکپارچه سواحل در هرمزگان

راس��تاد ضمن اش��اره به امور انجام ش��ده در حوزه هيدروگرافي 
س��واحل مکران و تهيه اطلس مکران از س��وي س��ازمان بنادر 
در راس��تاي اهداف توس��عه اي اين س��واحل، بيان کرد: تدقيق 
مطالعات طرح مديريت يکپارچه اين مناطق نيز از ديگر اقدامات 
صورت گرفته در اين بخش اس��ت که در حال حاضر در بخش 
هرمزگان تکميل ش��ده و در دس��تور کار ش��وراي برنامه ريزي 
استان و همچنين شوراي عالي شهرسازي و معماري کشور قرار 
گرفته است. وي با اشاره به انجام پايش و مطالعات شبيه سازي 
در س��واحل هرمزگان، بوش��هر، اس��تان هاي شمالي، مکران و 
خوزس��تان راه اندازي ش��ده اس��ت، يادآور شد: اين سامانه ها به 
بررس��ي مش��کلات موج��ود در مناطق س��احلي مي پ��ردازد و 
همچني��ن مي توان��د از اطلاع��ات آن در خصوص فعاليت هاي 
آينده اس��تفاده کرد که هزينه آن با اعتباري بالغ بر 65 ميليارد 

ريال بوده است.
���۱۵۰ ميليون دلار اعتبار هند براي چابهار

معاون وزير راه و شهرسازي در ادامه سخنان خود بهره برداري 
از فاز نخس��ت طرح توس��عه بندر ش��هيد بهشتي چابهار را يکي 
ديگر از اقدامات مهم و شاخص سازمان بنادر در سواحل مکران 
اعلام کرد و گفت: در اين طرح ۲03 هکتار استحصال اراضي، 
۱5.8 ميلي��ون مترمکع��ب لايروبي حوضچ��ه بندري، افزايش 
ظرفيت تخليه و بارگيري بندر از ۲ به 8 ميليون تن، ساخت ۱5 
موج ش��کن مردمي با ۲60 ميليارد تومان اعتبار، به بهره برداري 
رسيد و اين فاز با ۱50 ميليون دلار خط اعتباري هند از طريق 
بان��ک صادرات نهايي ش��د. به گفت��ه وي، ۴03 ميليون دلار از 
محل صندوق توس��عه ارزي براي اجراي فاز ۲ طرح توس��عه 
شهيد بهشتي و نيز 85 ميليون دلار از محل خط اعتباري هند 

براي خريد تجهيزات بندري هزينه شده است.
مديرعامل سازمان بنادر و دريانوردي کشور نيز در پايان اعلام 
ک��رد: ب��ا توج��ه به مطالعات انجام گرفته مواردي از جمله ايجاد 
هماهنگ��ي و هم افزاي��ي نهادهاي مرتب��ط ملي و منطقه اي از 
طريق تقويت کميته هاي ساماندهي و مديريت سواحل، استقرار 
طرح مديريت يکپارچه مناطق ساحلي کشور، تسهيل و توسعه 
زيرس��اخت هاي گردش��گري در منطقه با توجه به ظرفيت ها و 
جاذبه هاي جغرافيايي و فرهنگي منطقه، توسعه زيرساخت هاي 
ريل��ي، ج��اده اي و هوايي منطقه و ايجاد زمينه هاي ورود بخش 
خصوصي در توسعه سواحل مکران از راهکارهاي توسعه پايدار 
و متوازن مکران از س��وي س��ازمان بنادر و دريانوردي به ش��مار 

مي روند.
اولويت دولت، توسعه مکران است ���

همچنين داود پرهيزکار معاون وزير راه و شهرس��ازي و رئيس 
س��ازمان هواشناسي کش��ور ضمن تشريح برنامه هاي دو روزه 
چهارمي��ن کنفرانس بين المللي اقيانوس شناس��ي خليج فارس 
با رويکرد توس��عه پايدار منطقه مکران، چالش ها و راهکارها، 
بي��ان ک��رد: همواره در طول ۲۴ س��اعت مي��ان اقيانوس و جو 

تبادل انرژي و جرم وجود دارد که در ش��کل ريزش هاي جوي 
نم��ود دارد. ب��ه همين دليل در مدل هاي هواشناس��ي، ما جفت 
مدل هاي اقيانوس � هواشناس��ي داريم که اهميت اقيانوس ها 

در هواشناسي را نشان مي دهد.
وي با بيان اينکه در کش��ورهاي پيش��رفته از س��واحل و درياها 
استفاده بهينه کرده اند، افزود: ما مرزهاي آبي و دريايي زيادي 
ب��ه خصوص در جنوب کش��ور داري��م که به اقيانوس ها متصل 

است و اتصال ما با دنيا را تضمين کرده اند.
معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به اولويت دولت دوازدهم 
براي توس��عه س��واحل مکران اظهار داشت: اگرچه توسعه اين 
س��واحل در دس��تور کار قرار دارد و از اهميت بالايي برخوردار 
است، اما توسعه محدوديت هايي هم ايجاد مي کند. از همين رو 
توسعه بايد دقيق و کارشناسي باشد تا آسيبي به محيط زيست 
وارد نش��ود و ديگر ش��اهد وقوع فجايعي مانند خش��کي درياچه 
ارومي��ه ي��ا رودخانه کارون نباش��يم که اي��ن اتفاقات، ماحصل 

توسعه ناپايدار است.
افزايش ���۲۶ سانتيمتري سطح درياها

در پايان اظهارات رئيس س��ازمان هواشناس��ي کشور، دبيرکل 
س��ازمان هواشماس��ي جهاني وابسته به سازمان ملل متحد در 
پي��ام ويديوي��ي به اين کنفرانس، گفت: در س��ال هاي اخير ۲6 
س��انتيمتر س��طح درياها بالا آمده و دماي زمين در منطقه اي 
که ايران نيز در آن قرار دارد، ۱.۱ درجه س��انتيگراد گرمتر ش��ده 
اس��ت. ضمن اينکه ميزان توليد دي اکس��يد کربن که به گرمتر 
ش��دن زمين و توليد گازهاي گلخانه اي منجر مي ش��ود، ۴00 

ppm افزايش يافته است.
کليد توس�عه تجارت دريايي افزايش جمعيت س�اکن در  ���

کنار درياست
همچنين اميردريادار حس��ين خانزادي در چهارمين کنفرانس 
اقيانوس شناسي خليج فارس با اشاره به اهميت سواحل مکران، 
گفت: همواره اعلام ش��ده اس��ت که دو س��وم سطح کره زمين 
را آب فرا گرفته اس��ت، اما آيا براي ما که يک کش��ور دريايي 

هس��تيم، اي��ن عبارت معنا دارد؟ همچني��ن در خصوص اينکه 
گفته مي ش��ود تمدن در س��واحل دريا يا ۲00 کيلومتري ساحل 
مس��تقر اس��ت، آنچه اهميت دارد کيفيت زندگي در اين مناطق 
اس��ت. اينکه مي گوييم تمدن ها در کنار آب ايجاد ش��ده اس��ت، 
منظور در جغرافياي ايران ش��امل آب ها و رودخانه هاي داخلي 
اس��ت و ما کمتر دريايي به معني س��کونت در کنار س��واحل را در 

ايران سراغ داريم.
فرمانده نيروي دريايي ارتش ادامه داد: همچنين گفته مي شود 
90 درصد از تجارت جهاني کالا از طريق دريا انجام مي ش��ود، 
ولي گفته نمي شود که کدام کشورها و چه سهمي از اين حجم 
تجارت جهاني را در اختيار دارند. از ۲00 کشور دنيا ۱55 کشور 
آبي و دريايي هستند، اما آيا همه آن ها در تجارت جهاني دريايي 
س��هم دارند؟ به عنوان مثال 36 کش��ور در حاشيه اقيانوس هند 
ق��رار دارن��د ولي تنها تعداد کمي از آن ها توانس��ته اند در تجارت 

جهاني سهيم باشند.
لزوم شکستن انحصار دريايي چندکشور ���

دري��ادار خان��زادي با بيان اينک��ه بايد انحصار تجارت دريايي را 
بشکنيم، يادآور شد: کليد توسعه تجارت دريايي افزايش جمعيت 
س��اکن در کنار درياس��ت، در حال حاضر 70درصد مرزهاي ما 
زميني و 30 درصد دريايي است، اما اين 30 درصد مرز دريايي 
بس��يار ارزش��مند است و 90 درصد تبادلات تجاري ما از طريق 
مرزه��اي دريايي انجام مي ش��ود. از نظ��ر ژئوپليتيکي نيز ما در 
مرکز انرژي جهان قرار داريم و گذرگاه دنيا به حساب مي آييم 
و با توجه به داش��تن س��واحل طولاني در کنار اقيانوس، بايد به 

دنبال بهره مندي از اثرات آن باشيم.
وي ق��درت درياي��ي را کلي��د توانايي ه��اي ي��ک مل��ت براي 
اس��تحصال از منابع دريا عنوان و اظهار کرد: اين قدرت ش��امل 
ايجاد هماهنگي و ارتباط ميان ناوگان تجاري، ناوگان نظامي و 
توسعه زيرساخت هاي دريايي است. تا زماني که در اين زمينه ها 
به ديگران وابس��ته باش��يم، آنها هر جا که بخواهند تحريم ها را 
پيش مي کش��ند و ما را از اين س��ه ضلع قدرت دريايي محروم 
مي کنن��د. دريادارخان��زادي با تاکيد بر اينکه قدرت هاي دريايي 
دنيا تلاش مي کنند انحصار خود را حفظ کنند، گفت: راه شکست 
اين انحصار کس��ب مرجعيت در توس��عه زيرساخت ها و صنايع 

دريايي است.
وي ش��هرهاي بن��دري و س��احلي را بهترين نقط��ه اتصال به 
درياهاي آزاد دانس��ت و گفت: اين نقاط متاس��فانه در ايران از 
توس��عه پايدار کم بهره بوده اند. مناطقي مانند کيش، چابهار و 
ساير مناطق آزاد که توسعه داده شده اند بيشتر از آنکه از سوي 

مردم توسعه يافته باشند، با فشارهاي دولتي بوده است.
فرمان��ده ني��روي درياي��ي ارتش از مکران به عنوان دروازه ملل 
ي��اد ک��رد و اف��زود: جمعيت و تمدن بايد به اين س��واحل منتقل 
ش��ود و نيروي دريايي نيز از س��ال87 در بندر جاس��ک به عنوان 
بخشي از سواحل مکران مستقر شده و در تلاش است تا آن را 
به عنوان يکي از نقاط کليدي جمعيت س��واحل جنوبي تبديل 
کن��د. رهب��ر معظم انقلاب در اول بهمن ماه امس��ال بر اهميت 
بندر جاس��ک تاکيد کردند و من در اين ۱0 س��الي که نيروي 
دريايي در س��واحل مکران حضور داش��ته است، مشاهده کردم 
که چهره اين س��واحل تا حدودي تغيير کرده، اما ش��تاب توسعه 

معناداري را آنجا ملاحظه نمي کنم.

 در کنفرانس اقيانوس شناسي خليج فارس مطرح شد: 

انتقاد از توسعه آرام سواحل مکران

مسئولان گوش شنوايي ندارندآماده سازي زمين پلاسکو براي گودبرداري آخرين وضعيت پروازها در فرودگاه هاي کشور
براساس اعلام شرکت فرودگاه ها هرچند در 
ح��ال حاض��ر هنوز هيچ يک از فرودگاه هاي 
ايران به طور رس��مي عمليات پروازي خود را 
متوق��ف نکرده اند، اما تع��دادي از پروازهاي 
صب��ح دي��روز به دليل ش��رايط خاص جوي 

عملياتي نش��ده اند. براين اس��اس دو پرواز به مقصد فرودگاه ايلام که 
براي صبح ديروز برنامه ريزي شده بودند به دليل شرايط جوي در اين 
فرودگاه امکان پروازش��ان به وجود نيامد و باطل اعلام ش��دند. فرودگاه 
مشهد نيز که به دليل فرود اضطراري يک فروند هواپيماي مسافربري 
جمعه شب يکي از باندهاي خود را براي دقايقي از دست داده بود، اوضاع 
عادي گزارش شده است. شرکت فرودگاه ها از مسافران خواسته که پيش 
از عزيمت به فرودگاه مبدا به طور دقيق شرايط انجام پرواز خود را در دو 

فرودگاه مبدا و مقصد بررسي کنند.

افشين حبيب زاده معاون نظارت شوراي 
شهر تهران از آماده سازي زمين پلاسکو 
ب��راي گودبرداري و احداث س��اختمان 
جدي��د خب��ر داد و گفت: مالک با ورود به 
محل پلاسکو با نصب تجهيزات متعدد 

در حال تسريع در امور ساخت و ساز است. شايد مراسم کلنگ زني 
برگزار نشده، اما مالک کار خود را آغاز کرده و در حال تميزکاري 
و آماده شدن براي گودبرداري است که قطعا بايد در اين مرحله 
نس��بت به اخذ مجوز و پروانه از ش��هرداري اقدام کند. وي درباره 
آخرين وضعيت ملک شمالي پلاسکو با بيان اينکه طبق آخرين 
اطلاع��ات س��ازمان مي��راث فرهنگي در آخرين پاس��خ کتبي به 
اس��تعلام در يکي از بندها آورده اس��ت که اجازه تخريب به ملک 

شمالي به دليل مجاورت با آثار ميراثي را نمي دهد.

س��يدمحمد راشدي رئيس هيئت مديره 
ش��رکت حمل و نقل ريلي رجا گفت: 8 
سال است که رجا قطارهاي حومه اي را 
مديريت مي کند و در اين مدت زيان اين 
شرکت پرداخت نشده است، اما به خاطر 

مردم اين فعاليت را متوقف نکرده ايم. ش��رکت رجا 890 ميليارد 
تومان زيان انباشته دارد و از آن جاکه اجازه افزايش قيمت نداريم 
و يارانه اي هم دريافت نمي کنيم، شرايط مناسب نيست. حرف اول 
و آخر اين است که بخش ريلي به شعار نياز ندارد، بلکه نيازمند 
کمک مالي اس��ت،اما گوش ش��نوايي نيست و نمي دانيم مجلس 
و دولت چه زماني به فکر نوسازي ناوگان ريلي خواهند افتاد. اگر 
دول��ت مي خواه��د تاخيري در حرکت قطارها رخ ندهد بايد پول 

بدهد، با اين شيوه نمي توان راه آهن را اداره کرد.

گزارش هاي ميداني از س��طح مش��اوران املاک نش��ان 
مي دهد معاملات مسکن در بهمن ماه تحت تاثير جهش 
يکباره قيمت هاي پيشنهادي از سوي برخي فروشندگان 
واحدهاي نوساز با افت حدود ۱0 درصد نسبت به ماه مشابه 
س��ال قبل همراه ش��ده است. به گزارش روزنامه تجارت 
به نقل از ايسنا، بازار مسکن که شرايط پيش رونق خود 
را از ابتداي مهرماه امس��ال آغاز کرده به نظر مي رس��د در 
بهمن م��اه ب��ا افت نقطه به نقطه معاملات مواجه ش��ده 
است. بررسي هاي ميداني از سطح شهر تهران حاکي از 
آن اس��ت که بالا بردن قيمت هاي پيش��نهادي از س��وي 
برخي فروش��ندگان واحدهاي نوس��از تاثير نامطلوبي بر 
رون��د معاملات داش��ته و قرارداده��ا با کاهش حدود ۱0 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل همراه شده است. 
مشاوران املاک مي گويند که شب عيد سال گذشته بازار 
رونق بهتري داشت، اما امسال با وجود آنکه در ماه هاي 
قبل شاهد افزايش قرادادهاي خريد و فروش بوديم، در 
بهم��ن ماه معاملات مج��ددا افت کرد. برآوردها از علت 
سکته بازار مسکن به عواملي همچون هجوم سرمايه ها 
به س��مت بازار ارز و تعلل خريداران ناش��ي از قيمت هاي 

پيشنهادي دارد.
در ش��رايطي که هنوز بازار مس��کن به طور کامل از رکود 
خارج نشده، گزارش هاي ميداني نشان مي دهد در مناطق 
5، ۲، ۴ و 8 که معاملات بيش��تري نس��بت به س��اير نقاط 
انجام مي ش��ود فروش��ندگان واحدهاي نوساز قيمتهاي 
پيش��نهادي را بعضا تا 50 درصد افزايش داده اند و با اين 

تصور که خريداران به هر قيمتي مجبور به خريد هستند 
قص��د دارن��د ب��ه زعم خ��ود از آب گل آلود ماهي بگيرند. 
استدلال آنها نيز اين است که طي پنج سال گذشته که 
بسياري از واحدهاي نوساز خالي مانده اند ما با افت سرمايه 
مواجه شده ايم. اما به گفته عمده کارشناسان، بازار مسکن 
ظرفيت جهش قيمت را ندارد و اگر اين اتفاق رخ دهد که 
احتمال آن با توجه به رشد يکباره قيمت دلار، بعيد نيست، 
مجددا وارد رکود خواهد شد. ميانگين قيمت مسکن شهر 
تهران در ۱0 ماهه س��ال ۱396 متري ۴ ميليون و 750 
هزار تومان و در دي ماه 5 ميليون و ۲۴0 هزار تومان بود 
که افزايش 8.9 درصدي نس��بت به ۱0 ماهه قبل از آن 
و رش��د ۱6.7 درصدي نقطه به نقطه را در دي ماه نش��ان 
داد. يعني قيمت مسکن در هر دو شاخص به ترتيب 0.7 
و 8.۲ درصد بالاتر از نرخ تورم قرار گرفت که در نگاه اول، 
س��يگنال مناس��بي براي سرمايه گذاران است، اما به نظر 
مي رسد هرچه از ميانگين نرخ تورم فاصله بگيرد، بيشتر با 
خطر رکود مواجه مي شود؛ چرا که از يک طرف هنوز عرضه 
متناس��ب با تقاضاي واقعي تامين نش��ده و از سوي ديگر 
قيمت مسکن در اکثر از مناطق، بافت ها و دهک ها با توان 
متقاضيان فاصله دارد. بخصوص اينکه از نيمه دوم بعضي 
فروش��ندگان واحدهاي نوساز، قيمت هاي پيشنهادي را 
بعض��ا ت��ا 50 درصد بالا بردند. گرچه آن چيزي که منجر 
به قرارداد ش��د بيش از ميانگين ۱5 درصد افزايش نبود. 
اما به طور مثال در منطقه 5 شاهد افزايش ۲7 درصدي 

قيمت نسبت به ماه مشابه سال قبل بوديم.

ضربه نوسازها به معاملات مسکن
عضو کميس��يون برنامه و بودجه مجلس با بيان اينکه 
فرس��ودگي س��اختمان  هاي بنياد مس��تضعفان هزينه 
س��نگين نگه��داري به اين نه��اد را تحميل کرده بود، 
بر لزوم بهس��ازي س��اختمان  هاي اين نهاد تأکيد کرد 
و گف��ت: تجمي��ع هلدينگ هاي بنياد مس��تضعفان در 
ساختمان مرکزي به صرفه جويي 500 ميليارد توماني 
منج��ر ش��د. به گ��زارش روزنامه تج��ارت، غلامعلي 
جعفرزاده ايمن آبادي در گفت وگو با خبرگزاري فارس، 
با اش��اره به بازديد خود از س��اختمان بنياد مستضعفان 
و دي��دار ب��ا رئي��س بني��اد، به مطالبي ک��ه در چند روز 
اخير در برخي رس��انه  ها درباره بازسازي ساختمان ها و 
تجميع هلدينگ هاي اين بنياد منتشر شده است، اشاره 
ک��رد و اظهار داش��ت: اينجان��ب پيش از اين  به عنوان 
مس��ئول مرکز پش��تيباني در بنياد مستضعفان فعاليت 
مي کردم و به س��اختمان ها و ابنيه بنياد اش��راف کامل 
دارم. برخي از ساختمان هاي مرکزي بنياد مستضعفان 
قبل از انقلاب س��اخته ش��ده اس��ت و مشکلاتي نظير 
فرسودگي، استهلاک بالا، هدررفت انرژي، عدم وجود 
سيستم اعلام و اطفاي حريق و کاهش بهره وري دارد و 
اين فرسايش موجب شده بود هزينه سرسام آوري بابت 
نگهداري اين ساختمان ها به بنياد تحميل شود بنابراين 
بازسازي ضروري بود. حتي  پارکينگ اين ساختمان ها 
که ۱500 دستگاه خودرو ظرفيت داشت، تا 85 درصد 
اغل��ب خالي بود، زيرا براي کاربري ديگري اس��تفاده 
مي شد. جعفرزاده ايمن آبادي ادامه داد: اتفاق مناسبي 

که در بنياد مستضعفان رخ داد ، تجميع همه هلدينگ ها 
در ساختمان مرکزي بود. اين امر به صرفه جويي 500 
ميليارد توماني منجر شده است که اين آمار از سوي بنياد 
مستضعفان به ما ارائه شد. همه هلدينگ ها، شرکت ها 
و مؤسس��ات مرتبط با بنياد مس��تضعفان در ساختمان 
مرکزي تجميع ش��ده اس��ت؛ پراکندگي ساختمان ها و 
ابنيه بنياد در شهر بزرگي نظير تهران مشکلات زيادي 

را براي مردم ايجاد کرده بود. 
عض��و کميس��يون برنامه و بودجه مجل��س ادامه داد: 
رئيس بنياد مس��تضعفان  در قالب پروژه اي، همه اين 
هلدينگ ها و زيرمجموعه ها را در يک مجموعه تجميع 
کرده است و اين به کاهش هزينه هاي مردم، کاهش 
مصرف سوخت، کاهش اتلاف وقت و زمان و افزايش 
بهره وري انجاميده اس��ت. ما انتظار داش��تيم در س��ال 
اقتص��اد مقاومت��ي، دس��تگاه هاي دولتي هم در جهت 
کاهش هزينه ها اقدام کنند اما عمدتاً اين کار را انجام 
ندادند، در حالي که بنياد مس��تضعفان با تجميع همه 
ش��رکت ها و هلدينگ ها به کاهش هزينه ها رس��يده 
اس��ت. عضو کميس��يون برنامه و بودجه مجلس اظهار 
داش��ت: امروز رئيس بنياد مس��تضعفان اعلام کرد که  
»کارگ��روه صرفه جويي« در بنياد مس��تضعفان ايجاد 
کرده  و تا جايي که امکان داش��ته اس��ت، اجازه خريد 
اس��باب و تجهيزات نداده اس��ت و به نظرم اين موارد 
بايد به عنوان يک الگو در دستگاه هاي ديگر هم مورد 

استفاده قرار گيرد. 

بازسازي ساختمان هاي فرسوده بنياد مستضعفان ضروري بود

وزیر راه و شهرسازي خبرداد:

سرمایه گذاري 2 ميليارد دلاري هندی ها در حوزه بندری  و ریلی  ایران
وزير راه و شهرسازي که به همراه رئيس جمهوري به هند سفر 
کرده است از موافقت اوليه براي سرمايه گذاري ۲ ميليارد دلاري 
در ح��وزه بن��در و ري��ل با هندي ها خب��ر داد و گفت: موضوعات 
مختلفي در حوزه بندر و ريل در س��فر رييس جمهوري به هند 
نهايي مي ش��ود و جمع س��رمايه گذاري مش��ترک با اين کشور 
در اي��ن دو ح��وزه ب��ا انجام اين پروژه ها به حدود ۲ ميليارد دلار 

خواهد رسيد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تج��ارت به نقل از پايگاه اطلاع رس��اني 
دولت، عباس آخوندي وزير راه و شهرس��ازي کش��ور با اعلام 
اي��ن خب��ر، گفت: همکاري هايي که با هندي ها در حوزه بندر و 

ريل قرار است انجام شود، در چهار سرفصل برنامه ريزي شده، 
مواففت هاي اوليه براي انجام اين اقدامات قبلا صورت گرفته 

و در اين سفر اين موافقتنامه ها نهايي خواهد شد.
آخون��دي ب��ا بيان اينکه يکي از اين س��رفصل هاي همکاري با 
هندوستان در اين حوزه مربوط به بحث سرمايه گذاري هند در 
راه  آهن چابهار به زاهدان است، گفت: اين خط آهن استراتژيک 
و مهمي است که ما همکاري با هندي ها در راه اندازي و تکميل 
آن را دنب��ال کردي��م. موافقت اوليه براي همکاري در اين حوزه 
با اعتباري بالغ بر 800 ميليون دلار اخذ ش��ده و اين قرارداد در 

اين سفر نهايي و اعلام رسمي خواهد شد.

وي با بيان اينکه يکي از مباحث مهم ديگري که در حوزه ريلي 
با مشارکت هند دنبال مي کنيم ساخت مشترک لوکوموتيو است، 
گفت: براي س��اخت مش��ترک ايران و هند در حوزه لوکوموتيو 
باري هم موافقت هاي اوليه صورت گرفته و اين قرارداد هم در 

اين سفر نهايي و اعلام رسمي خواهد شد.
آخون��دي اف��زود: س��اخت ريل در ذوب آهن اصفهان اس��ت با 
ظرفيت 300 هزار تن در سال هم از جمله اقداماتي است که در 
حوزه ريلي با مشارکت هند کليد خواهد خورد و اين موافقتنامه 
هم در اين سفر نهايي خواهد شد. يکي ديگر از همکاري هايي 
که با هند در حوزه بندر نهايي خواهد شد، مديريت بندر چابهار 

است که با هندي ها به صورت مشترک انجام خواهد شد. هند 
قرار اس��ت در اين حوزه 87 ميليون دلار س��رمايه گذاري کنند 
کارهاي سرمايه گذاري و اعلام مناقصه هاي آن در حال انجام 
اس��ت. يک قرارداد موقت در اين حوزه منعقد خواهد ش��د که 
هندي ها آنجا مس��تفر ش��وند تا وقتي که تجهيزات وارد ش��ود و 

سرمايه گذاري کاملشان آنجا صورت بگيرد.


